

المزايا

الرافعة المالية هي من أهم المزايا التي تتيح للمستثمرين الاستثمار في العقود المستقبلية للمؤشر العام لسوق دبي المالي عن طريق دفع جزء فقط من القيمة الإجمالية للعقد.

ويمكن للمستثمرين من الأفراد والمؤسسات مثل الصناديق التحوطية أن يكرروا بطريقة ملائمة استراتيجياتهم التوجيهية للتداول باستخدام العقود المستقبلية للمؤشر العام لسوق دبي المالي. **والبائع المقدم** للعقود المستقبلية للمؤشر العام لسوق دبي المالي أو بيعها بصفة عامة يتيح للمستثمرين التداول بناءً على رؤيتهم بشأن السوق منخفضة الأسعار وتحقيق الربح منها.

وتيسر العقود المستقبلية للمؤشر العام لسوق دبي المالي عملية **التحوط** التي يجريها المستثمرون من المؤسسات مثل الصناديق المشتركة التي تمتلك محفظة أسهم مدرجة في سوق دبي المالي.

ويتميز تداول العقود المستقبلية لأسهام **بالفعالية من حيث التكلفة** لانخفاض رسوم التداول.

العقود المستقبلية للمؤشر العام لسوق دبي المالي

تقدم منصة ناسداك دبي للمشتقات فرصة فريدة للمستثمرين لتداول **العقود المستقبلية للمؤشرات** على المؤشر العام لسوق دبي المالي (DFMGI). ويتتبع المؤشر العام لسوق دبي المالي أداء هذه السوق ويتابعه على نطاق واسع المستثمرون في الأسواق المالية المحلية والإقليمية.

والمؤشر العام لسوق دبي المالي هو مؤشر مرجح بالقيمة السوقية للشركات والذي يضم جميع الشركات الأساسية المدرجة في سوق دبي المالي التي تلبي معايير السيولة المحددة مسبقاً.

وتقدم العقود المستقبلية للمؤشر العام لسوق دبي المالي طريقة سهلة وملائمة لاستنساخ أداء سوق دبي المالي بصورة شاملة عن طريق أداة واحدة، كما توفر إمكانية التحوط وتنفيذ استراتيجيات إدارة محافظ الأوراق المالية.

العقد: العقود المستقبلية لسوق دبي المالي أكبر 10 أسهم تأسيسية بالمؤشر

الشركة	الشركة
1. إعمار العقارية	6. إعمار مولز
2. بنك دبي الإسلامي	7. دو
3. داماك العقارية	8. ارامكس
4. بنك الإمارات دبي الوطني	9. إعمار للتطوير
5. دبي للاستثمار	10. العربية للطيران

مواصفات العقود المستقبلية للمؤشر العام لسوق دبي المالي

المؤشر الأساسي	المؤشر العام لسوق دبي المالي (DFMGI)
عملة التداول	AED الدرهم الإماراتي
حجم العقد	10
قيمة العقد	سعر العقود المستقبلية للمؤشر العام لسوق دبي المالي × حجم العقد مثال: (35,000 = 10 × 3500)
الرقم المسلسل للعقد	عقدان ربع سنويين متتاليان. مثال (مارس 2018 ويونيو 2018)
أدنى حركة سعرية (Tick Size)	1
الضمانات (حدود الأسعار اليومية)	ارتفاع بنسبة 20% وانخفاض بنسبة 15% عن سعر الإغلاق السابق. (هذه النسب قابلة للتغيير)
نوع التسوية	تسوية نقدية
سعر التسوية اليومي	يُحسب وفقاً لإجراءات المقاصة والتسوية وإدارة المخاطر بالنسبة للمشتقات
سعر التسوية عند انتهاء العقد	متوسط المؤشر محل العقد باستغلال آخر 30 دقيقة. (يُحسب وفقاً لإجراءات المقاصة والتسوية وإدارة المخاطر بالنسبة للمشتقات)
يوم انتهاء العقد (يوم التداول الأخير)	الخميس الثالث من الشهر الذي ينتهي فيه العقد
يوم التسوية	يوم العمل الذي يلي يوم انتهاء العقد
إدراج سلسلة عقود جديدة	يوم الخميس الثاني من الشهر الذي ينتهي فيه العقد، أي الخميس الذي يسبق يوم انتهاء العقد
ساعات التداول	الأحد - الخميس، 2:00pm - 10:00am (يرجى مراجعة دليل التداول للإطلاع على مزيد من التفاصيل عن مراحل التداول)

أداء المؤشر العام لسوق دبي المالي



المصدر: بلومبرج

يوضح الرسم البياني حركة المؤشر العام لسوق دبي المالي على مدار السنوات الخمس الماضية

كيفية التداول

تداول العقود المستقبلية للمؤشر العام لسوق دبي المالي بسيط، وسيحدد سعر للعقود المستقبلية يكون قريباً من قيمة المؤشر العام لسوق دبي المالي.

مثال 2 التداول برؤية متشائمة

قيمة المؤشر العام لسوق دبي المالي عند 3500
 قيمة العقد الواحد هي $10 \times 3500 = 35,000$ درهم
 النسبة الأولية للهامش 5%

بيع 20 عقداً مستقبلياً للمؤشر العام لسوق دبي المالي بمبلغ 3,500
 إجمالي التعرض = $20 \times 35,000 = 700,000$ درهم
 إجمالي الهامش المجدد = 35,000 درهم
 بعد شهر، انخفض المؤشر العام لسوق دبي المالي
 بنسبة 5% لتصبح قيمته 3,325

شراء 20 عقداً مستقبلياً للمؤشر العام لسوق دبي المالي بمبلغ 3,325
 إجمالي التعرض = $20 \times 33,250 = 665,000$ درهم إماراتي

الأرباح من التداول $700,000 - 665,000 = 35,000$ درهم
 العائد على رأس المال * بعد شهر يبلغ $100\% = 35,000/35,000$

مثال 1 وجهة النظر المتفائلة

قيمة المؤشر العام لسوق دبي المالي عند 3500
 قيمة العقد الواحد هي $10 \times 3500 = 35,000$ درهم
 النسبة الأولية للهامش 5%

شراء 20 عقداً مستقبلياً للمؤشر العام لسوق دبي المالي بمبلغ 3,500
 إجمالي التعرض = $20 \times 35,000 = 700,000$ درهم
 إجمالي الهامش المجدد = 35,000 درهم
 بعد شهر، ارتفع المؤشر العام لسوق دبي المالي
 بنسبة 7% لتصبح قيمته 3745

بيع 20 عقد مستقبلي للمؤشر العام لسوق دبي المالي بمبلغ 3745
 القيمة المحققة = $20 \times 37450 = 749,000$ درهم إماراتي

الأرباح من التداول $749,000 - 700,000 = 49,000$ درهم
 العائد على رأس المال * بعد شهر يبلغ $140\% = 35,000/49,000$

*المثال الوارد أعلاه لا يأخذ بعين الاعتبار جميع تكاليف التداول مثل الفارق بين سعري البيع والشراء وعمولات الوسطاء.

الفارق بين سعري البيع والشراء - هو الفارق في السعر بين المؤشر اللحظي وسعر العقود المستقبلية بالنسبة لأمر شراء أو بيع.

المخاطر القياسية المتعلقة بالمنتج

ينطوي التداول في العقود المستقبلية على مخاطر للمستثمرين، وتشمل هذه المخاطر الخسائر التي قد تتجاوز الاستثمارات الأولية بسبب التداول بالدين، ويوصى في هذا الصدد بقيام المستثمرين بطلب المشورة قبل إجراء التداول.

أعلى مسؤولية
 تخضع ناسداق دبي المحدودة للالتزام من جانب سلطة دبي للخدمات المالية (DFSA)، وقدمت المعلومات الواردة في هذا المستند ("المعلومات") على هيئة معلومات وتعليقات عامة فقط، وعلى الرغم من العناية الواجبة المبذولة من أجل إعداد هذه المعلومات فقد نظراً لبعض التغييرات على الظروف في أي وقت، بما في ذلك تغيرات في القيمة السوقية للمنتج، ولا تشكل المعلومات منشورة مهنية أو أي نوع من الخدمات المقدمة، ويجب عدم الاعتماد عليها على هذا النحو. ولا تمنح ناسداق دبي المحدودة والمؤسسات التابعة لها أو أيهما أو المسؤولون عنها أو موظفوها (يشترط إليهم مجتمعين باسم "ناسداق دبي") أي ضمان أو إقرار على دقة هذه المعلومات أو مصداقيتها أو حسن توقيتها أو اكتمالها في الوقت الحالي أو في المستقبل. ولا تتحمل ناسداق دبي المسؤولية عن أي خسائر يتعرض لها أي شخص بصوره مباشرة أو غير مباشرة عند التصرف استناداً إلى المعلومات الواردة بهذا المستند.

ولا يُفسر أي جزء من هذه المعلومات على أنه استشارة تجارية، فضلاً عن أن المعلومات التي تتضمن تبنياً بالمعلومات المالية والأمانة لا تعد توصية فيما يتعلق بخيار الأوراق المالية أو غيرها من الأدوات المالية أو شرائها أو بيعها، فضلاً عن أن المعلومات لا تأخذ بعين الاعتبار أي أهداف استثمارية فردية لأي مستثمر أو وضعه المالي والاحتياجات الاستثمارية الخاصة. ومن ثم، يُنصح على المستثمرين بحرص العناية الواجبة قبل اتخاذ أي قرار بالتداول في ذلك مع مستشاريهم الماليين. وأن أداء الأوراق المالية والأدوات المالية الخاصة بالتداول هو أمر غير مضمون، فضلاً عن أن الأداء في السابق لا يعد مؤشراً للأداء في المستقبل. يُنزل ناسداق دبي المحدودة، ما لم يرد نصاً خلاف ذلك، حقوق الطبع والنسخ والتوزيع في المعلومات الواردة بهذا المستند، ولا يجوز إعادة نسخ هذه المعلومات خلافاً لذلك، ويحظر توزيعها أو نقلها إلى أي شخص آخر أو استخدامها بأي حال من الأحوال دون الحصول على موافقة صريحة من ناسداق دبي.

لا يقوم سوق دبي المالي (DFM) برعاية العقود المستقبلية للمؤشر العام لسوق دبي المالي (DFMGI) (المنتج) أو اعتمادها أو بيعها أو الترويج لها. ولا يقدم سوق دبي المالي أي تعهد أو ضمان - سواء صريح أو ضمني - إلى مالكي المنتج أو أي فرد من الجمهور بشأن استئصال المنتج أو التداول في المنتج بصورة خاصة أو قدرة المنتج على تتبع الأداء العام للسوق. وسوق دبي المالي - بصفتها المالك الوحيد لمؤشرات سوق دبي المالي - هو الذي يتولى ترخيص مؤشرات سوق دبي المالي التي يتم تحديدها وتكوينها وحسابها بواسطة سوق دبي المالي من الناحية التي تحمل الرخصة أو المنتج. ولا يقع على سوق دبي المالي أي التزام بشأن مراعاة احتياجات حامل الرخصة أو مالكي المنتج. فلنما يتعلق بما سبق ذكره، كما أن سوق دبي المالي ليس مسؤولاً عن - ولم يشارك في - هيكلية المنتج أو تصميمه أو تسعير المنتج أو توزيعه أو قابليته للتداول أو سوقيته.

لا يضمن سوق دبي المالي جودة مؤشرات أو أي من البيانات الواردة فيها، ولا دقتها، ولا اكتمالها، كما لا يقدم أي ضمان، سواء صريح أو ضمني، فيما يخص النتائج التي يحصل عليها حاملو الرخصة أو مالكو المنتج أو أي شخص آخر أو جهة أخرى من استخدام مؤشرات سوق دبي المالي أو أي بيانات واردة فيه فيما يتعلق بالتحقق المرخصة بموجب هذا المستند أو لأي استخدام آخر.

©2018 Nasdaq Dubai Limited

DFMGI Futures

Index Futures on DFM General Index (DFMGI)

Nasdaq Dubai's Derivatives Platform provides a unique opportunity for investors to trade **Index Futures** on the **DFM General Index (DFMGI)**. The DFMGI tracks the performance of the DFM market and is widely followed by local and regional capital market investors.

The DFMGI is a market cap weighted index that includes a primary listed DFM companies that meet pre-defined liquidity criteria.

The DFMGI Futures provide a convenient way to replicate the performance of the entire DFM market through a single instrument. They give the ability to hedge and implement portfolio management strategies.

Benefits

Leverage is a key attribute allowing investors to invest in the DFMGI Futures contract by paying only a fraction of the total value of the contract.

Both Individual investors and Institutional investors, such as hedge funds can conveniently replicate their directional trading strategies using DFMGI Futures.

Shorting or selling DFMGI Futures allows investors to trade based on their view on a falling market and profit from it.

DFMGI Futures facilitate easy **hedging** by institutional investors such as mutual funds which hold a portfolio of DFM listed stocks.

Index Futures trading is **cost-effective** as trading fees are low.

Contract: DFM General Index (DFMGI) Top 10 DFMGI Constituent Stocks

Company

1. Emaar Properties
2. Dubai Islamic Bank
3. Dubai Investments
4. DAMAC Properties
5. Emirates NBD

Company

6. Emaar Malls
7. Emaar Development
8. Du
9. Aramex
10. Air Arabia

DFMGI Futures Contract Specification

Underlying Index	DFM General Index (DFMGI)
Currency of Trading	AED (UAE Dirham)
Contract Size	10
Contract Value	DFMGI Futures price x Contract size Example: (3500 x 10 = 35,000)
Contract Series	2 consecutive quarterly contracts. Example: March 2018 and June 2018
Minimum Price Movement (Tick Size)	1
Safeguards (daily price limits)	20% up and 15% down from previous closing price. (Subject to change)
Settlement Type	Cash Settlement
Daily Settlement Price	Calculated In accordance with the Clearing, Settlement and Risk Management Procedures for Derivatives
Expiration Settlement Price	Last 30 minutes average of the Underlying Index value. (Calculated in accordance with the Clearing, Settlement and Risk Management Procedures for Derivatives)
Expiry Day (Last Trading Day)	3rd Thursday of the Expiry Month
Settlement Day	Business Day following the Expiry Day
Listing of New Contract Series	2nd Thursday of the expiry month i.e. Thursday prior to Expiry Day
Trading Hours	Sunday - Thursday, 10:00 am - 2:00 pm. (Please refer to Trading manual for further details on trading phases)

DFMGI Performance



The chart shows the movement of the DFMGI index over the last 5 years

Source: Bloomberg

How to Trade

Trading DFMGI Futures is simple. The futures contracts will be priced close to the DFMGI value.

Example 1 Trade a Bullish view

DFMGI is at 3500
Value of 1 Contract is $3500 \times 10 = 35,000$ AED
Initial Margin is 5%

BUY 20 DFMGI Futures Contracts @ 3,500
Total Exposure = $35,000 \times 20 = 700,000$ AED
Total Margin blocked = 35,000 AED
1 month later, DFMGI has risen 7% to 3745

SELL 20 DFMGI Futures Contracts @ 3,745
Value Released = $37,450 \times 20 = 749,000$ AED

PROFIT on trade $749,000 - 700,000 = 49,000$ AED
Return on Capital* after 1 month is $- 49,000/35,000 = 140\%$

Example 2 Trade a Bearish view

DFMGI is at 3500
Value of 1 Contract is $3500 \times 10 = 35,000$ AED
Initial Margin is 5%

SELL 20 DFMGI Futures Contracts @ 3,500
Total Exposure = $35,000 \times 20 = 700,000$ AED
Total Margin blocked = 35,000 AED
1 month later, DFMGI has dropped 5% to 3325

BUY 20 DFMGI Futures Contracts @ 3,325
Total Exposure = $33,250 \times 20 = 665,000$ AED

PROFIT on trade $700,000 - 665,000 = 35,000$ AED
Return on Capital* after 1 month is $- 35,000/35,000 = 100\%$

*The above example ignores all trading costs such as **Buy-Sell spread** and broker commissions.

Buy-Sell spread - The difference in the price between the spot index and the futures price for a buy or sell order.

Standard Product Risks

Trading in futures carries risks for investors. These include losses that can be greater than the initial investment on account of leverage. It is recommended that investors seek advice before trading.

Disclaimer

Nasdaq Dubai Limited (Nasdaq Dubai) is regulated by the DFSA. The information provided in this document ("Information") is provided by way of general information and comment only. While reasonable care has been taken in producing this Information, changes in circumstances may occur at any time and may impact on the accuracy of the Information. The Information does not constitute professional advice or provision of any kind of services and should not be relied upon as such. Nasdaq Dubai Limited and/or its affiliates, officers or employees (together "Nasdaq Dubai") do not give any warranty or representation as to the accuracy, reliability, timeliness or completeness of the information now or in the future. Nasdaq Dubai shall not be liable for any loss suffered, directly or indirectly by any person acting in reliance upon the Information contained herein.

No part of the Information provided is to be construed as a solicitation to make any financial investment. Information, including forecast financial information and examples should not be considered as a recommendation in relation to holding, purchasing or selling securities or other instruments. The information does not take into account any investor's individual investment objectives, financial position and particular investment needs. As such, before making any decision, investors should conduct their own due diligence and consult their financial advisors. The performance of trading securities or instruments is not guaranteed and past performance is not an indication of future performance. Unless otherwise stated, Nasdaq Dubai Limited owns copyright in the Information contained herein. The Information may not otherwise be reproduced and must not be distributed or transmitted to any other person or used in any way without the express approval of Nasdaq Dubai.

DFMGI Futures (Product) is not sponsored, endorsed, sold or promoted by the Dubai Financial Market ("DFM"). DFM makes no representation or warranty, express or implied, to the owners of the Product or any member of the public regarding the advisability of investing in or trading in the Product particularly or the ability of the Product to track general market performance. DFM, in its capacity as the sole owner of the DFM Indices is licensing the DFM Indices, which are determined, composed and calculated by DFM without regard to the Licensee or the Product. DFM has no obligation to take the needs of the Licensee or the owners of the Product into consideration in connection with the foregoing. DFM is not responsible for and has not participated in the product structure or design, pricing, listing, tradability, or settlement of the Product.

DFM does not guarantee the quality, accuracy and/or the completeness of the DFM indices or any data included therein. DFM makes no warranty, express or implied, as to results to be obtained by the licensee, owners of the Product, or any other person or entity from the use of the DFM indices or any data included therein in connection with the rights licensed hereunder or for any other use.

©2018 Nasdaq Dubai Limited